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ارسال پیامک بدحجابی برای اشپیتم آرفی!

می خواهند احیا کنند 

درخشان است 

گوش نمی دهند 

 یک تفریح لاکچری!

»اتوبوس خوابی« 

نیکی کریمی

مثل ترور حجاریان

بعد از 40 سال

اشپیتیم آرفی مهاجم آلبانیایی – کوزوویی سابق پرسپولیس سال هاست در 
ایران زندگی می کند و به زبان فارسی هم مسلط است. اشپیتیم مو های بلندی دارد 
و همین موضوع باعث ایجاد یک سوءتفاهم برای او شده است. ماجرا از این قرار 
است که آرفی چند روز قبل به همراه یکی از دوستانش در خیابان تردد می کرده 
اســت که ناگهان از سوی پلیس نیروی انتظامی پیامکی برای دوست اشپیتیم که 
راننده و صاحب ماشــین بود، ارسال می شود. در این پیامک به صاحب خودرو 
به خاطر سرنشــین بدحجاب )اشپیتیم آرفی( تذکر داده و به او اعلام می شود در 
صورت تکرار با جریمه مواجه خواهد شد. گویا ظاهر و موی بلند اشپیتیم باعث 
شده تا دوربین های ثبت تخلف او را با یک خانم اشتباه بگیرند و گمان کنند که 

سرنشین ماشین مرتکب بدحجابی شده است.

ســید احمد خاتمی گفت : جهاد تبیین مصداق روشنگری است تا بدانیم 
دشــمن کدام میدان را مورد حمله قرار داده اســت و امروز به دنبال اغتشاشات و 
موج سواری است. به عنوان مثال معلمین و یا کارگران برای مطالبات خود معترض 
می شــوند اما دشــمن به دنبال کشاندن این اعتراض به تنش و سوار شدن بر این 
موج است. وی تصریح کرد: نظام اسلامی با اعتراض و مطالبه گری در ساختار 
مشخص شده مشکلی ندارد چرا که بعضاً برخی نارضایتی ها ایجاد می شود اما 
ایجاد تنش و بهانه دســت دشــمن دادن مغایر با سیاست های نظام است و مردم 
هشــیار و با بصیرت نباید بهانه دست دشمن دهند. دولت کنونی انگیزه خدمت 
و گشایش خدمت ها را دارد و با تمام وجود در صحنه است. امام جمعه موقت 
تهران تصریح کرد: دشمن به دنبال اجرایی کردن تز جدایی دین از سیاست است 
و امام راحل با تشکیل انقلاب این تز را شکست اما برخی ماموریت دارند این تز 
رضاخانی را مجددا احیا کنند. می خواهند حوزه را از سیاست و ولایت جدا کنند 
اما دشمن بداند حوزه همیشه پشتیبان و همراه ولایت بوده و تقویت نظام را واجب 

و تضعیف آن را حرام می داند که این خود یک جهاد تبیین است.

رئیس جمهور گفت: من می خواهم به همه مســئولین نظام اسلامی در هر 
کجای از این کشور که هستند بگویم امروز ما آمدیم در این اجتماع و مراسم تشییع 
۱۵۰ شهید عطرآگین و همه افراد در هر مکانی که این مراسم را مشاهده می کنند 
بدانند شهدا وظیفه جدیدی به عهده ما گذاشتند و در واقع ما آمده ایم که خودمان 
درس بگیریم. وی اضافه کرد: این کلاس درس برای همه ما و مسئولین است و 
با این فضای نورانی و مردم بســیار خوب و خانواده معظم شهداء، وظیفه بسیار 
سنگینی بر عهده ماست که خدمت خالصانه به مردم داشته باشیم و رصد کنیم تا 
دشمن در هیچ جای کشور نفوذ نکند و همواره باید مراقب این موضوع باشیم. 
رئیسی افزود: یقین بدانیم به برکت خون شهدا این کشور را به پیش خواهیم برد 
و می خواهم به همه کسانی که امروز به هر دلیلی ناامید هستند، بگویم به برکت 
خون شهدا امیدوارانه حرکت کنیم. رئیس جمهور گفت: باید به آینده این کشور 
به برکت این خون ها بســیار امیدوار بود و بنده به عنوان یک طلبه که خدمتگزار 
مردم هســتم، به آینده کشــور به برکت خون شهدا بسیار امیدوارم و آن را خیلی 

درخشان می بینم.

جلال جلالی زاده، در پاسخ به این پرسش که چرا کارگزاران با علم احتمالی 
به شکست همتی از او حمایت کرد، بیان نمود: »سران کارگزاران فقط می خواهند 
حزبشان باقی بماند و هر چند وقت یک بار به بهانه انتخابات نام خودشان را مطرح 
کنند و احیانا اگر زمینه و زمانه یارشان بود از هر گروهی که روی کار می آید، سهم 
بگیرند. برای آنها اعتبار و هویت اصلاحات هیچ اهمیتی ندارد«. این فعال سیاسی 
مطرح کرد: »مردم نشان داده اند که تحت هر شرایطی پیرو اصلاح طلبان نیستند و 
حالا آقای مرعشی بگوید تحت هر شرایطی در انتخابات شرکت می کنند؛ خب 
بگوید، اهمیتی ندارد زیرا این مردم هستند که باید رأی دهند که فعلا نمی دهند.« 
او ادامه داد: »پیش بینی آقای مرعشی درست نیست زیرا مردم با دستور و نصیحت 
اصلاح طلبانی چون کارگزارانی ها تصمیم نمی گیرند؛ آنها باید قانع شوند و این 
شیوه کارگزاران هیچ کمکی به اقناع عمومی نمی کند و اینکه گفته شود تحت هر 
شرایطی در انتخابات شرکت می کنیم، همان خواسته ای است که تصمیم گیرندگان 

درباره ردصلاحیت نامزدها می خواهند«.

ســعید روســتایی، کارگردان فیلم های پرُفروش و موفق »ابد و یک روز« و 
»متری شیش و نیم«، با انتشار یک متن و عکس در اینستاگرامش، به گرانی های 
این روزها، طعنه زد.او نوشت:»امروز فهمیدم از این به بعد خوردن تخمه سیاه هم 

جزو تفریحات لاکچری محسوب می شه! کیلویی ۱۳۰ هزار تومان!؟«

احسان ارکانی نماینده مردم نیشابور در مجلس گفت : پدیده اتوبوس خوابی 
ثمره تورم ۴۰ درصدی در دوران آقای روحانی است که به اندازه ای قیمت خرید 
و اجاره بهای مسکن را بالا برد که تعدادی از شهروندان قادر به تأمین یک سرپناه 
برای خود نیستند.دولت آقای روحانی نسبت به تأمین مسکن برای اقشار متوسط 
و ضعیف بی توجه بود و حتی برنامه و پروژه دولت قبلی خود تحت عنوان پروژه 

مسکن مهر را هم ادامه نداد و در عمل اعتقادی به آن نشان نمی داد.

نیکــی کریمی که این روزها فیلم »آتابای« را روی پرده دارد، درباره حذف 
نامــش به عنوان فیلمنامه نویس گفته هنگامی که با آقای حجازی فر در ســریال 
»ممنوعه« هم بازی بودیم، به او گفتم در حال کار کردن روی فیلمنامه ای هســتم 
که ایشان پیشنهاد کرد با مشارکت هم آن را بنویسیم. در روند نگارش فیلمنامه، 
دیدگاه های ما فرق می کرد و اختلاف داشتیم. حجازی فر با این سینما بیگانه بود. 
فیلم ها و کتاب های زیادی را با او به اشتراک گذاشتم تا وارد جهان من بشود. باهم 
سروکله زیاد می زدیم و روزهای زیادی هم اصلًا نتیجه نمی گرفتیم، چون اختلاف 
دیدگاه روایی و ذهنی داشــتیم. حجازی فر بعد از تدوین فیلم و درســت زمان 
جشنواره فیلم فجر که تیتراژ را می نوشتیم، این موضوع را مطرح کرد که کار اولش 
است و اگر ممکن است اسمش به تنهایی به عنوان فیلمنامه نویس در تیتراژ فیلم 

بیاید و من هم که همیشه به گروهم بها می دهم، گفتم موردی نیست و پذیرفتم.

محســن هاشمی در مراســم پنجمین ســالگرد ارتحال آیت الله هاشمی 
رفســنجانی در حرم مطهر امام خمینی:مبارزه با افراط سخت است؛ انجام چنین 
مبارزه ای برنامه ریزی دقیق می خواهد که به نتیجه برسد.اگر به زندگی آیت الله 
هاشمی توجه کنید می بینید که ایشان از شخصیت هایی است که مورد تهاجم 
افراط قرار گرفته است. در سال ۵٨ مورد ترور گروه فرقان قرار گرفت یک نمونه 
بارز افراطی های منحرف از مسیر اسلام واقعی است. ترور ایشان در سال ٧٢ بود.

ترورهای دیگری هم بود، مثل ترور آقای حجاریان که از همین نوع بود. ایشان 
مورد حمله افراطی ها قرار گرفت و متاسفانه در کشور ما با شخصیت های زیادی 

این چنین برخورد شده است.

صلاح الزواوی ســفیر فلســطین در ایران، امروز بعد از ۴۰ سال در پایان 
ماموریت خود در جمهوری اســلامی ایران، با حسین امیر عبداللهیان دیدار و 

خداحافظی کرد.

اخبار ویژه ... سخنگوی شورای نگهبان در نشست خبری:

گفت وگوی فعالان سیاسی با شورای نگهبان 
به معنای نگاه سهمیه ای به احزاب نیست

سرویس سیاسی-اعضای هیات عالی نظارت 
می توانند در کمیسیون های مجلس حضور پیدا کنند و 
نظراتشان را مطرح کنند؛ حالا ما نمی دانیم این دعوت 
صورت نمی گیرد یا اعضا حاضر نمی شــوند. ما هر 
آنچه را دریافت کنیم موظف به اعلام مغایرت یا عدم 

مغایرت هستیم و موارد را به مجلس اعلام می کنیم.
هادی طحان نظیف در نشســت خبری پس از 
ارائه گزارش بررسی مصوبات مجلس شورای اسلامی 
توســط شورای نگهبان، در پاســخ به این سوال که با 
توجه به درخواست نامزدهای ریاست جمهوری برای 
اعلام دلایل رد صلاحیت، آیا امکان این اطلاع رسانی 
وجود دارد، گفت: ما همواره از اصلاح قانون انتخابات 
استقبال کرده ایم. طبیعتا اگر قانون تغییر کند، ما هم به 

قانون پایبند هستیم. 
سخنگوی شورای نگهبان در خصوص آخرین 
جزئیات بررسی لایحه رتبه بندی معلمان گفت: طرح 
رتبه بندی معلمان به شــورای نگهبان ارسال شده و ما 
در حال رسیدگی هستیم. این مصوبه ماهیتش لایحه 
اســت و طبیعتا بخشی از بار مالی را دولت تقبل کرده 
است اما ما در خصوص مواردی که در مجلس اضافه 
شده ابهاماتی داریم و هر زمان به این ابهامات پاسخ داده 

شود، می توانیم نظرمان را اعلام کنیم. 
طحان نظیف در پاســخ به این سوال که سازمان 
محیط زیســت اعلام کرده است که ۴۰۰ پروژه فاقد 
مجــوز در بودجه وجود دارد، شــورای نگهبان برای 
این مــوارد چه راهــکاری دارد، گفت: همانطور که 
قبلا عرض کردیم نســبت به موضوع محیط زیست 
حساسیت داریم. بر اساس اصل ۵۰ قانون اساسی حفظ 
محیط زیست وظیفه عمومی تلقی می شود. همانطور 
که گفتید این ایراد از سوی سازمان محیط زیست مطرح 
شده و قطعا موارد مدنظر این سازمان در دولت بررسی 
شــده است. با این حال اگر شورای نگهبان در بررسی 
متوجه عدم توجه به موضوع محیط زیست شود، اعلام 

خواهد کرد. 
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به سوال 
ایلنا مبنی بر اینکه با توجه به نقدهایی که نســبت به 
هیات عالی نظارت مجمع وجود داشــت الان شاهد 
این هســتیم که نمایندگان مجلس یازدهم نیز از این 
روند با عنوان شورای نگهبان دوم یاد کرده و نسبت به 
عملکرد آن گلایه دارند از ســویی برخی معتقدند که 
اختلاف های شورا و مجمع بر جامعه و اقتصاد کشور 
هم اثرگذار بوده اســت؛ به طور مثال در مورد مصوبه 
واردات خودرو دیدیم که شورا تایید کرد و مجمع رد 
کرد و این روی قیمت خودرو تاثیرگذار بود در مورد 
اصلاح قانون انتخابات هم با وجود تایید شورا مجمع 
ایراد گرفت در این مورد مشــخصا بفرمایید آیا قرار 
نیست به این دوگانگی و بلاتکلیفی در حوزه نظارت 
بر قوانین پایان داده شــود، گفت: هیات عالی نظارت 
یک ســاختار قانونی در کشور است و مورد جدیدی 
هم نیســت و از ابتدا و شــاید ٢۰ سال قبل نسبت به 
حسن اجرای سیاست از مقام معظم رهبری سوال شد و 
ایشان موضوع را به مجمع تفویض کردند. البته مقررات 
نظارت در حال اصلاح است و اگر این اصلاح صورت 
بگیرد، شاید بخش قابل توجهی از انتقادات مرتفع شود. 
اعضای هیات عالی نظارت می توانند در کمیسیون های 
مجلس حضور پیدا کنند و نظراتشــان را مطرح کنند؛ 
حالا ما نمی دانیم این دعوت صورت نمی گیرد یا اعضا 
حاضر نمی شوند. ما هر آنچه را دریافت کنیم موظف 
به اعلام مغایرت یا عدم مغایرت هستیم و موارد را به 
مجلس اعلام می کنیم. شورای نگهبان نمی تواند نسبت 

به این موضوع ورودی داشته باشد. 
طحان نظیف در پاســخ به سوالی در خصوص 
بودجه شــورای نگهبان در ســال ۱۴۰۱ گفت: قبلا 
توضیحاتــی در ایــن خصوص داده شــده و بودجه 
شــورای نگهبان کاملا شفاف است و همه نظارت ها 
و مصارف تحت نظارت دبیر و فقهای شورای نگهبان 
انجام می شــود. نهادهای مربوطه هم نظارت دارند و 
در همه این ســال ها هیچ تخلفی در خصوص مسائل 
مالی شورای نگهبان صورت نگرفته است و گفته شده 
دریافتی کارمندان شورای نگهبان از همه نهادها کمتر 
است. در خصوص بودجه سال ۱۴۰۱ هم باید بگویم 
که بودجه شــورای نگهبان در این سال نه تنها افزایش 

نیافته بلکه کاهش داشته است چراکه ما در سال پیش 
رو انتخابــات نداریم. برخی هم البته جنبه انصاف را 
رعایت نمی کنند و بودجه شورای نگهبان را با ۱۴ سال 
قبل مقایسه می کنند. توصیه من به اصحاب رسانه این 

است که انصاف را در این حوزه رعایت کنند.
تغییری در شورای نگهبان مطرح نیست

سخنگوی شورای نگهبان همچنین در پاسخ به 
این سوال که آیا آیت الله جنتی از دبیری شورای نگهبان 
اســتعفا خواهند داد چراکه زمزمه جایگزینی آیت الله 
اعرافی در این جایگاع مطرح شده است، گفت: تغییری 
در شورای نگهبان مطرح نیست و این اخبار تکذیب 

می شود.
دیدار اعضای شــورا بــا نمایندگان به 
منظور کاهــش رفت و آمد مصوبات صورت 

می گیرد
طحان نظیف در پاســخ به این سوال که آیت الله 

اعرافی از فقهای شورای نگهبان با جمعی از نمایندگان 
مجلس دیدار داشــته اند، بفرمایید موضوع این دیدار 
چه بوده است، گفت: این دیدارها منحصر به آیت الله 
اعرافی نیســت و ســایر اعضا هم دیدارهایی از این 
دست دارند. این دیدارها در چارچوب انجام وظایف 
تخصصی شــورا و بــه منظور کاهــش رفت و آمد 
مصوبات صورت می گیرد. امیدواریم این دیدارها به 

کیفیت قانون گذاری بینجامد.
گفت وگوی فعالان سیاســی با شورای 
نگهبان به معنای نگاه ســهمیه ای به احزاب 

نیست
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی در 
خصوص موضوع مالیات در بودجه سال ۱۴۰۱ گفت: 
مبنای ما شــرع و قانون اساســی و رویه های شورای 
نگهبان نســبت به بودجه مشخص است. بودجه باید 
تفصیلی باشد یعنی ریز درآمدها و هزینه های باید ذکر 
شــود تا امکان نظارت وجود داشته باشد. بودجه باید 
جامعیت و تعادل داشته باشد. نباید در قوانین بودجه 
قوانین دائمی کشور را اصلاح کنیم. قانون بودجه یک 
قانون یکساله است و اصلاح قوانین کلی نباید در این 
قانون ذکر شود. اینها اصولی هستند که مکرر مورد ایراد 
شورای نگهبان قرار می گیرند. نسبت به بحث مالیات ها 
باید ببینیم مصوبه نهایی مجلس چه خواهد بود تا بعد 
اظهارنظر کنیم. در این حوزه اگر فقهای شورای نگهبان 
احســاس کنند اجحافی در حق مردم صورت گرفته 

است آن را رد خواهند کرد.
طحان ظیف در پاســخ به این سوال که دبیرکل 
حزب موتلفه گفته اند در زمان انتخابات مجلس طبق 
گفت وگویی با شورای نگهبان به ایشان گفته شده که 
هرکس از این حزب کاندیدا شــود تائید خواهد شد، 

گفت: ما همواره گفته ایم که درهای شــورای نگهبان 
نسبت به احزاب شناسنامه دار و اشخاص سیاسی باز 
است. ما یکی از ارکان مردم سالاری را احزاب می دانیم 
و این گفت وگو همواره وجود داشته است و ما مطالب 
و دغدغه های آن ها را می شنویم و معنای این موضوع 
نگاه سهمیه ای به احزاب نیست. نظام انتخاباتی ما این 
موضوع را تائید نمی کند و نظام ما شخص محور است.

وی همچنیــن در پاســخ به این ســوال که در 
خصوص تجمیع قوانین انتخاباتی مجلس این دیدگاه 
را دارد که ما نمی توانیم این قوانین را ادغام کنیم، نقطه 
نظر شــورای نگهبان چیســت، گفت: تدوین لایحه 
جامع انتخاباتی اتفاق خوبی است به شرط اینکه تمام 
ملاحظات انتخابات های مختلف در آن لحاظ شــود. 
یکی از آسیب های نظام های انتخاباتی ما تعدد قوانین 
انتخاباتی و عدم سنخیت و عدم تناسب قوانین با هم 
است. این نکته را هم باید لحاظ کنیم که تدوین قانون 

جامع بسیار زمان بر است و باید تمام اشکالات موجود 
را مرتفــع کند. حالا اگــر این مورد تصحیح قوانین یا 
تدوین قانون جامع باشد، ما در شورای نگهبان بحثی 

نسبت به این موضوع نداریم.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به این سوال 
که آیا حقوق کارکنان شــورای نگهبان در سامانه ثبت 
حقوق اعلام شــده اســت، گفت: ما همزمان با سایر 
دستگاه ها شروع کردیم و واقعیت این است که اجرای 
این مصوبه در دولت جدید آغاز شــد چرا که مجری 
دولــت بود و دولت پیشــین اقدامی برای اجرای این 
مصوبه انجام نداد. در این قانون شــورای نگهبان خود 
را استثنا نکرده است و تاخیر ما آغاز اجرای آن از سوی 

مجری قانون بود.
طحان نظیف در پاســخ به سوالی مبنی بر آنکه 
شما اخیرا مطرح کردید که شورای نگهبان این آمادگی 
را دارد تــا تمام ظرفیت های کارشناســی حقوقی و 
مشــورتی و نظارتی خود را برای تحقق سیاست های 
کلی انتخابات به کار بگیرد ، آیا تاکنون با دولت سیزدهم 
و مجلس یازدهم جلساتی را برگزار کرده اید؟ آیا می 
توان امیدوار بود که این سیاست ها برای انتخابات آتی 
اجرایی شوند، گفت: شورای نگهبان مکرر نسبت به 
این موضوع ابراز علاقه مندی کرده است تا  انتخابات 
دو ســال آینده مجلس  با قوانین بهتر و اصلاح شــده 
صورت بگیرد. ظرفیت کارشناسی شورای نگهبان در 
خدمت این نهاد ها است تا این قوانین اصلاح بشوند

کمیسیون شورا ها مشــغول بررسی طرح ها و 
لوایح در این خصوص اســت. اگر از ما درخواســت 
شــود چه در مجلس و چــه در دولت از این موضوع 
استقبال میکنیم تا تجربه و کار کارشناسی را در اختیار 

نمایندگان  بگذاریم.

سخنگوی شورای نگهبان گفت: مقررات نظارت در حال اصلاح است و اگر این اصلاح صورت بگیرد، شاید بخش قابل توجهی از انتقادات مرتفع شود.

ســرویس سیاسی-یک عضو 
کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
با بیان اینکه بودجه سالانه ما عملیاتی 
نیست و سنتی است گفت که افزایش 
نرخ مالیات با میزان افزایش حقوق ها 
همخوانی ندارد و به قشــر ضعیف و 

کارمند فشار وارد می کند.
ســید کاظــم دلخــوش اظهار 
کرد: بودجه ریزی مــا بعد از انقلاب 

عملیاتی نبــوده و حــالا حالاها هم 
عملیاتی نمی شود به دلیل اینکه بودجه 
پیش بینی درآمد و هزینه اســت و این 
یعنی اینکه شما مواردی که در بودجه 
ســالانه می بینید باید تحقق پیدا کند؛ 
نفت که هر سال بالا و پایین می شود، 
در حوزه مالیــات هم که فرار مالیاتی 
تا ۴۵ درصــد داریم و عوارض دیگر 
مثل خصوصی ســازی و امثال آن هم 

وضعش معلوم نیســت. پس بودجه 
سالانه ما عملیاتی نیست و سنتی است. 
دوم اینکه جداولی که تهیه می شود از 
قبل بوده و تنها عدد و رقم آن فقط بالا 
و پایین می شود زیرا همان کارشناسی 
هایی که در بودجه سنوات گذشته شده 

امسال هم انجام شده است.
وی افزود: مثلا امســال دلار ٢۳ 
هزار تومــان را در بودجه دیده اند که 
منشأ آن مشخص نیست چیست. اگر 
تحریم ادامه پیدا کند که منشاء دلار باید 
بالاتر باشــد و اگر تحریم از بین برود 
باید پایین تر دیده شــود. ما نفهمیدیم 
منشــاء ارز ٢۳ هزار تومانی چیست. 
از ســویی می گویند می خواهیم دلار 
۴٢۰۰ تومانــی را حــذف کنیم که ما 

شدیدا مخالف این هستیم. می گویند 
رانت می آورد آیا این رانت را نمی شود 
کنترل کرد؟ نباید صورت مسئله را پاک 
کنیم. الان صورت مسئله را می خواهند 

پاک  کنند که مشکلی را حل نمی کند.
این عضو کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ ادامه داد: اعلام شــده که 
ارز ۴٢۰۰ تومانی حذف می شود و ۴۵ 
هزار تومان به یارانه ها اضافه می شود 
در حالی که الان قیمت ۱۰ تا تخم مرغ 
۴۵ هزار تومان است. ضمن اینکه بقیه 
کالاهــا تحت تاثیر این ٢۵ قلم کالایی 
قــرار می گیرد که ارز ۴٢۰۰ تومانی به 
آنها تعلق می گیــرد و افزایش قیمت 
جهشی را شاهد خواهیم بود و شوک 
به اقتصاد کشــور وارد می شود ضمن 

اینکه اساسا قابل تحقق نیست.
دلخوش یادآور شد: الان دامدار 
۶۰ درصد یارانه برای نهاده های دامی 
و خوراک دام می گیرد و گوشت گرم 
را ۴۵۰۰۰ تومان می دهد در حالی که 
همین گوشت ۴۵ هزار تومانی هم الان 
خریدار ندارد زیــرا مردم توان خرید 
گوشــت را ندارند. حالا اگر ارز ۴٢۰۰ 
تومانی بخواهد حذف شود این مبلغ 
بسیار افزایش پیدا خواهد کرد. در این 
شرایط دامدار چطور باید گوسفند، گاو 

و مرغ نگه دارد؟
ایــن نماینده مجلــس در پایان 
یادآور شــد: در بحث مالیات سازمان 
امور مالیاتی و ســازمان برنامه به جای 
اینکه نرخ مالیــات را افزایش دهند از 

کســانی که فرار مالیاتی کنند و اقتصاد 
زیرزمینی دارند مالیات بگیرند و اینها 
را در سامانه وارد کنند. ما نباید مالیات 
را ٧۰ درصد افزایش دهیم، این به قشر 
ضعیف و کارمند فشــار وارد می کند. 
این در حالی است که افزایش حقوق 
کارمندان  ۱۰ درصد دیده شده و با این 

افزایش همخوانی ندارد.
وی در پایان تاکید کرد: ما به دنبال 
این هستیم که یکسری اصلاحاتی را در 
کمیسیون تلفیق با کمک دولت انجام 
دهیم و تا جایی که بتوانیم به دنبال این 
هســتیم که اصلاحات را به گونه ای 
اعمال کنیم که به ضرر دولت نباشــد 
چرا که به هر حال دولت هم می خواهد 

کار کند.

عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱40۱:

افزایش نرخ مالیات به قشر ضعیف و کارمند فشار وارد می کند

سرویس سیاسی- نماینــده تهران 
در مجلــس گفت: معتقــدم این بودجه 
باید با یک رویکرد عدالت محور نوشــته 
شود، مطلقاً فشار به اقشار ضعیف نیاید، 
هزینه های سبد خانوار ضعیف را افزایش 
ندهد و خط فقر را گسترش ندهد. ما الان 
۱۰ میلیون خانــوار زیر خط فقر داریم و 
مطمئنیم که با اجرای حذف ارز ترجیحی 

به این تعداد افزوده خواهد شد.
روح الله ایزدخواه عضو کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، 
در رابطه با لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ که نخستین لایحه بودجه دولت سیزدهم به 
ریاســت سید ابراهیم رئیسی است، گفت: لایحه بودجه ۱۴۰۱ با رویکرد عدالت 
اجتماعی نوشته نشده است و دوستان با همان نگاه تامین هزینه های دولت، نگاه 
پولی و جبران کسری بودجه و به صورت تعجب برانگیزی هم با نگاه رشدمحور 
بودجه را نوشته اند؛ یعنی رویکرد نظری بودجه محل ایراد است. در شرایطی که الان 
کشور دچار انحصارات، رانت ها و ناکارآمدی هاست؛ این نگاه، نگاه خوشبینانه ای  
است و به نوعی اولویت بندی را از دست داده است. وی ادامه داد: نکته دوم اینکه 
بحث حذف ارز ترجیحی در شرایط فعلی کاملا خطاست، با توجه به تورم انتظاری 
موجود و عدم استقرار کامل دولت در تمام حوزه ها، این اقدام کاری است که ممکن 
است افسار مدیریت را از دست دولت خارج کند. نماینده مردم تهران در مجلس 
همچنین ابراز داشت: من روز سه شنبه گذشته هم نطق کردم و گفتم که راهکارهای 
دیگری وجود دارد که با رویکرد اصلاح ساختاری می شود دنبال کرد، قبل از اینکه 
بخواهیم ارز ترجیحی را حذف کنیم. اساساً رویکرد اصلی، مساله تقویت ارزش 
پول ملی است که در این بودجه خبری از این موضوع نیست. وی اضافه کرد: بحث 
بعدی این اســت که بودجه به نوعی »نظارت گریز« نوشته شده است، یعنی با این 
لایحه ای که آمده است، مجلس امکان نظارت کامل و کافی بر همه ابعاد بودجه را 
نخواهد داشت. یکی از بحث ها تجمیع ردیف هاست و یک جاهایی هم در واقع 
ســقف گذاشته نشده اســت؛ مثلا در فروش اوراق یک جا گفته ٨٨ هزار میلیارد 
تومان اما سقفی گذاشته نشده و چند جای دیگر دست دولت را باز گذاشته است. 
از سوی دیگر علیرغم اینکه دوستان می گویند بودجه انقباضی است اما همچنان ما 
شاهد رشد هزینه ها هستیم و نسبت به سقف امسال ۴۶ درصد رشد داشتیم. عضو 
کمیسیون صنایع و معادن با اشاره به مساله رشد درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه، 
عنوان کرد: در بحث مالیات هم درست است که باید نظام مالیاتی اصلاح شود، اما 
قاعده مشخصی داده نشده و ما نگران این هستیم که دوباره فشار به تولیدکنندگان 
بیاید و ممیزهای مالیاتی موظف شوند که به هر طریقی مالیات را از تولیدکنندگان و 
مؤدیان فعلی بگیرند؛ علیرغم اینکه دولت می گوید ما بنا داریم سراغ فرارهای مالیاتی 
برویم. ایزدخواه با تاکید بر اهمیت رعایت عدالت محوری و عدم تحمیل فشار بر 
اقشار ضعیف، تصریح کرد: من معتقدم این بودجه باید با یک رویکرد عدالت محور 
نوشته شود، مطلقاً فشار به اقشار ضعیف نیاید، هزینه های سبد خانوار ضعیف را 
افزایش ندهد و خط فقر را گسترش ندهد. ما الان ۱۰ میلیون خانوار زیر خط فقر 
داریم و مطمئنیم که با اجرای حذف ارز ترجیحی به این تعداد افزوده خواهد شد. 
یارانه های مســتقیم جبران کننده نیست، در توزیع دچار انحراف می شود، همیشه 
تورم از یارانه جلو می زند و ما نمی توانیم با یارانه مستقیم جلوی افسارگسیختگی 
تورم را بگیریم؛ در این شــرایط دولت مجبور اســت با بازار چکشی برخورد کند 
کــه بــاز این هم دوباره لطمه می زند و فضای امن را از بین می برد. وی اضافه کرد: 
رویکرد جایگزین باید اصلاحات ســاختاری می بود و دولت باید به خودش یک 
سال فرصت می داد که کاملا مستقر شود، فعلا دست به ساختار هزینه های دولت 
نمی زد و یک ســال را صرف می کرد و زمینه را فراهم می کرد مانند شعارهایی که 
آقای رئیسی هنگام انتخابات داد، از جمله اینه گفت من بانک ها را به خط می کنم. 
جلوی خلق نقدینگی را می گرفت و بحث اصلاح نظام بازار، اصلاح سامانه های 
اقتصادی و یکپارچه سازی سامانه ها را در اولویت می گذاشت؛ بعد از آن که مطمئن 
می شد بر تمام جوانب اقتصادی مسلط است، در آن شرایط به حذف ارز ترجیحی 
اقدام می کرد. نماینده مردم تهران در مجلس در پاســخ به این ســوال که »دولت بر 
حمایت از محرومان تاکید دارد، اما حذف ارز ترجیحی، افزایش قیمت های جهانی، 
شائبه تغییر روش توزیع بنزین و افزایش ۶٢ درصدی مالیات ها در بودجه؛ چه اثرات 
تورمی بر اقتصاد سال بعدی دارد؟«، عنوان کرد: ما این رویکردی که الان در لایحه 
بودجه دیده می شود را در دوره آقای هاشمی تجربه کردیم، نگاه رشد محور و نگاه 
تعدیل و تثبیت را در آن دوران تجربه کردیم. این لایحه بودجه در همان مسیر دارد 
حرکت می کند. آن تجربه، تجربه موفقی نبود، فشار سنگینی به اقشار ضعیف وارد 
شــد، تورم افسارگسیخته در سال ٧۴ داشتیم و شکاف طبقاتی هم تشدید شد. ما 
این وضعیت را یکبار تجربه کردیم، من نمی دانم چرا دوباره همان رویکرد و همان 
الگوی بودجه ریزی دارد تکرار می شود؛ قطعا باید تیم تئوریسین و ایدئولوگ بودجه 
عوض شود؛ این تیم با آن نگاه نمی تواند شعارهای خوب آقای رئیسی را عملیاتی 
کند. وی ادامه داد: باید تئوریسین های پشت صحنه بودجه ریزی تغییر کنند، نگاه 
باید نگاه اقتصاد اسلامی و عدالت اجتماعی باشد و نوک پیکان را از تامین هزینه های 
دولت به سمت اصلاح ساختاری اقتصاد، استقرار عدالت ساختاری و مهار بانک ها 
ببریم؛ با این نگاه اگر بودجه ریزی می شد قطعا این چیزی نبود که اکنون به مجلس 
ارائه شــده اســت. ایزدخواه در پاسخ به این سوال که »علیرغم انتصاب هایی که از 
فارغ التحصیلان اقتصادی دانشگاه امام صادق در دولت انجام شد، بازهم احساس 
می کنید رویکرد ایدئولوژی پشت بودجه هنوز با نگاه دولت همراه نیست؟«، بیان 
کرد: ببینید وقتی صحبت از الگوهای برنامه ریزی و بودجه ریزی  می شود، ربطی به 
این دانشــگاه و آن دانشگاه ندارد. نظریاتی که به اسم اقتصاد نئوکلاسیک، اقتصاد 
کینــزی و مکتب پولی در ایران هم رواج زیادی یافته در دانشــکده های مختلف 
اقتصادی و بعد در لایه سیاستگذاری تبدیل به یک الگو شده و سال های سال طی 
بیش از ۳۰ است که ما داریم این الگو را تکرار می کنیم. وی در پایان اظهار داشت: 
انتظار ما از آقای رئیسی این بود که ابتدا به ساکن این پارادایم حاکم را تغییر دهد و 
این طرز برنامه ریزی و بودجه ریزی را با تغییر تیم ایدئولوگ برنامه ریزی تغییر دهد؛ 
که آقای رئیسی این کار را نکرد، به هر حال از آن تیم ادامه همین سی سال بر می آید 

که در این لایحه هم دیده می شود.

ایزدخواه نماینده تهران در مجلس:

باید تیم تئوریسین بودجه عوض شود

ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به این ســوال که آیا حقــوق کارکنان 
شــورای نگهبان در ســامانه ثبت حقوق اعلام شده اســت، گفت: ما همزمان با 
ســایر دســتگاه ها شــروع کردیم و واقعیت این اســت که اجرای این مصوبه 
در دولــت جدیــد آغاز شــد چرا که مجری دولــت بود و دولت پیشــین اقدامی 
بــرای اجرای این مصوبــه انجام نــداد. در این قانون شــورای نگهبان خود را 
اســتثنا نکرده اســت و تاخیر ما آغاز اجرای آن از ســوی مجــری قانون بود.
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